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Z dubnového staršovstva 
 

• ohlédnutí za minulým, vesměs podařeným (postní program 

nejen pro rodiny s dětmi, křížová cesta, přednáška J.Schneidera, 

sborové shromáždění, seniorátní konference i Velikonoce). 

• mluveno o podnětech a změnách, nejen v souvislosti s 

opakovanou volbou Rumla - pozměněný program schůzí 

staršovstva, krabice na podněty v kostele, služby na úklid okolí 

kostela, pravidelná setkání faráře/farářů a kurátora a zaměstnankyň 

sboru. 

• Příprava dalších věcí, jarní brigáda u parku v pátek 19. 

dubna od 15.00 Po 12 bodech jednání ještě poslední potěšitelná 

informace z Pomněnky, která směřuje k slavnostnímu otevření 17. 

a 18. srpna a otevření v září letošního roku. 
 

Ondřej Ruml 
 

 

 

Z březnového staršovstva – dle zápisu 
J.Strnada 
 

Na své schůzi 6. března staršovstvo projednalo přípravu – sborového 

shromáždění, slavení Velikonoc.  

Rádi jsme vzali na vědomi návrat manželů Buchtových do Nového Města 

a také do našeho sboru.  

Naplánovali setkání hospodářů (které se pak sešlo a jejich hlavou byl 

ustanoven Ondřej Rusňák), na kterém se naplánují letošní opravy a rozdělí 

zodpovědnost za jejich realizaci. 

A jednali o dalších 11 bodech, na závěr V.Zikmund tlumočil pozdravy ze 

sázavského sboru a jejich nabídku na společné setkání.  

 

Ondřej Ruml 
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Informace ze sboru 
 
Akce ve sboru duben 2024 

 

3.4. NM - 18.00 – Staršovstvo 

5.-6. dubna Kurz výroby a práce s biblickými 

postavičkami (pátek 16-21, sobota 8-15)  

9.4. NM - 19.30 - Kruh 

16.4. 9.30 – KAVÁRNIČKA – Miroslav Rusňák – 

Zvony našeho sboru 

20.4. Společná mládež sborů v Daňkovicích, NM a 

Sněžného  

25.4.  NM – rozhovor se zástupci komise pro rozhovor 

o soužití s LGBTQ lidmi 

24.4. NM – 10.15 – koncert Ten Sing 

 
 
 

 Akce ze seniorátu 
 

Opatov:  

14.4. v 17.00 koncert pěveckého sboru z Telče Santini 

 

 

Velké Meziříčí: 

1.4.  od 14:00 Velikonoční procházka 

5.4. od 18:00 kavárnička dříve narozených: rozhovor s 

psychiatričkou Miluší Hamplovou 

7.4. bohoslužby s Ondřejem Rumlem 

18.4. od 17:00 večer s J.+M. Kopovými: Geocaching 

25.4. od 18:00 večer s Janem Turzou: Tádžikistán 

 

 

Žďár, Sázava a okolí: 

3.4. od 15:30 vernisáž výstavy dětských výtvarných prací - kostel v 

Sázavě 
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4.4. od 10:00 bohoslužby v Domě klidného stáří – Žďár 

8.4. od 18:00 Večer s hostem Alexandrem Flekem: Nakladatelství 

Biblion na cestách (duchovní literatura, která otevírá biblické 

poselství generaci 21. století) - modlitebna Žďár 

10.4. od 18:00 on-line studium knihy Exodus (více 

na www.sazava.evangnet.cz) 

14.4. od 18:00 bohoslužby u tety Hany (A. Hatajová + Duo 

Frankenstein) -Veselská 5, Žďár 

27.4. v 16.00 koncert: Ten Sing na Náměstí  Republiky ve Žďáru 

27.4. v 19.00 koncert: Ten Sing v Sázavě 

každý čtvrtek od 17:00 setkání Anonymních alkoholiků (Husova 10, 

Žďár) 

 

 

 

Jeden svět 
 

Novoměstská kulturní zařízení ve spolupráci se spolkem Lysina 

přinášejí do Nového Města na Moravě festival dokumentárních filmů 

o lidských právech Jeden svět. Můžete se těšit na zajímavé a aktuální 

snímky o důležitých tématech, jako například život 

v nedemokratických režimech, válečné konflikty nebo nejrůznější 

sociální otázky. Projekce budou probíhat od 10. do 14. dubna 

2024 v Kulturním domě. Dopoledne 10., 11. a 12. dubna budou 

věnovány školním projekcím. Od čtvrtka 11. dubna do neděle 14. 

dubna je pro veřejnost připraveno celkem 6 snímků, ke čtyřem z nich 

jsou připraveny i moderované besedy či panelové diskuse. Přijede 

ukrajinská překladatelka a aktivistka Iryna Zabiiaka, facilitátor a 

terapeut Martin Nawrath, odbornice na sexuální výchovu Dagmar 

Krišová, advokátka obětí sexuálního násilí Petra Petrů, ředitel 

domova pro seniory Sue Ryder Matěj Lejsal, pracovnice brněnské 

Diakonie ČCE pracující s lidmi s Alzheimerem Lada Žertová a Petra 

Stávková, a další. Vstupné na projekce pro veřejnost je 100 Kč. Více 

informací na Facebooku Jeden svět NMNM či 

webu www.jedensvet.cz/nove-mesto-na-morave/program. Na 

přípravě festivalu se podílejí lidé, se kterými se potkáváme v našem 

http://www.jedensvet.cz/nove-mesto-na-morave/program
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kostele, a to Veronika Teplá, Daniel Šimek, Zdenka Sokolíčková a 

Petr Hladík. 

 

Zdenka Sokolíčková 
 

 

Věřím v … Otce 

 

Jestliže vyznání víry „v Boha“ mohlo být trochu nekonkrétní a 

všeobecné, to, že jde o otce může být někdy konkrétní až příliš. Otce 

pozemského máme každý jednoho – a to jaký je (či byl) podle mnoha 

moudrých také dost ovlivní také naši představu Otce nebeského – 

Boha. Ten pak někdy mívá panovačné rysy - jde o soudce a kritika, 

často dlícího vysoko daleko. Tyto rysy nebeského Otce samozřejmě 

najdeme i v Písmech, ale už tam má ten Věčný také rysy, o kterých se 

někteří nebojí mluvit jako o mateřských. Tato zřetelná tendence se 

Písmy vine, aby vyústila v obraz Ježíšova milosrdného otce 

z podobenství (v našich krajích nešťastně zvaného) „O marnotratném 

synu“, kde otec na závěr vyhlíží svého marnotratného syna, a dokonce 

mu vychází vstříc - „když byl ještě daleko, otec ho spatřil a hnut lítostí 

běžel k němu, objal ho a políbil,“ čteme v Lukášově evangeliu 15,20. 

Dokonce tedy vybíhá vstříc synu, který rozházel v cizině dědictví a 

teď se vrací domů jako spráskaný pes. Dovedeme si představit reakci 

těch nejhorších z pozemských otců, kteří v tu chvíli vypustí psy, nebo 

si při chladném přivítání neodpustí jedovatou poznámku něco na 

způsob „To jsem si mohl myslet!“. Pokud by rovnou nedošlo na 

výchovné pohlavky; nebo by se snadno dala představit širší škála dost 

nešťastných reakcí, které my pozemští otcové míváme v repertoáru: 

mlčení a ticho, které nikdo neumí prolomit a které může panovat 

dlouhé měsíce a roky. Avšak o kolik je jiná reakce toho otce, o kterém 

Ježíš to podobenství vypráví (a jehož podobenstvím on sám je) – 

vyjde synu v ústrety, obejme jej, okamžitě mu dá poznat, že jejich 

vztah jakkoli narušený dál trvá a vystrojí hostinu – protože je na místě 

veliká radost, vždyť „tento syn byl mrtev a žije, byl ztracen a je 

nalezen!“ Tím nechci říct, že nejsou i jiné obrazy Boha Otce, ale tento 
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je podle Ježíše zřetelně klíčový a právě takového Boha smíme ve své 

křesťanské víře vyznávat.  

(A ještě kynologická tečka: od října minulého roku máme psa. 

Dlouho se mi dařilo odolávat přání dětí, až jsem nevydržel. Asi jste 

už mnozí našeho Oriona potkali, nemůžeme vyloučit, že na nějakou 

jeho stopu či škodu narazíte v parku, prosíme o shovívavost a škody 

budeme hledět bez prodlení napravit. Nejen proto se také snažíme o 

jistou jeho výchovu. Protože jsme brzy poznali, že sami z vlastních sil 

jí nejsme schopni, manželka k narozeninám dostala 10 lekcí kurzu 

výchovy psa. Jezdím tam s ní a přístup vedoucí je mi inspirací – je 

samozřejmě třeba psa držet zkrátka, „lépe na vodítku jeden rok, než 

na vodítku celý život“. Okřiknutí má své místo, ale smysl dávají 

především jasné pokyny a pozitivní motivace pochvalou či oceněním. 

Skoro stejně tak jak to platí i o nás lidech, říkají moderní pedagogické 

přístupy, ale nejen ony, vždyť v Bibli to všechno už je…) 

 

 

Několik vět ke sborovému shromáždění 

 

Jen pár poznámek ke sborovému shromáždění. Díky za 

jednoznačnou volbu, platí, že za zpětnou vazbu i kritickou budu rád i 

po ní.  

A omlouvám se za zmatky s prezenční listinou, je to při volbách 

(staršovstva či faráře) povinnost daná řády, neohrabaná, zvláště v 

případě větších sborů, kde členové jdou do stovek. Nedošlo mi, že 

bývá při obvyklých sborových shromážděních nahrazována tou 

praktičtější formou v podobě prázdného papíru k vyplnění jména a 

podpisu. Omlouvám se, nedomluvili jsme se dobře mezi sebou, co 

sborové shromáždění chystáme (to je nevýhoda, že se zapojuje víc 

lidí, což je jinak moc dobré a jsem za to v novoměstském sboru 

vděčný, že vše není jen na faráři.) 

A ještě jednu poznámku bych rád uvedl na pravou míru, totiž tu 

o nepodpoře ze strany staršovstva ohledně mých návštěv členů sboru 

na okraji. To nebylo přesné. Staršovstvo tuto mou aktivitu respektuje, 

ale občas v něm zazní hlas, zda to není plýtvání časem a energií a zda 
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by se obojí nemělo spíš věnovat těm, kteří jsou jádru sboru blíž. Rád 

bych se o to dál snažil, ač jsem si vědom oprávněnosti otázek 

presbyterstva. 

 

Ondřej Ruml 

 

 

Pozvání k… ekuméně 

 

Zvu vás tímto k ekumenickým akcím. Daří se v poslední době, 

zvláště v římskokatolickou farností v Novém Městě. Zvlášť první 

pololetí každého roku bývá ekumenicky vydatnější. Scházíme se 

k ekumenickým bohoslužbám v čase lednového Modlitebního týdne 

za jednotu křesťanů, kdy se střídáme v kostelích a hostující farář pak 

káže. V čase postu jsme se už potřetí vydali křížovou cestou od 

evangelického hřbitova ke Třem křížům. Podnětem pro vznik této 

tradice bylo ruské napadení Ukrajiny. Vychází z katolické tradice, ale 

čteme při něm biblické texty a stoupáme ke kříži – přeneseně i 

doslova. Chápu, že to není formát pro nás evangelíky úplně vlastní, 

sám osobně se při rozpacích přistihnu, ale musím říct, že jsem vždy 

obohacen, když se k cestě připojím. A pak při Noci kostelů dojde na 

třetí pravidelný a už zaběhlý bod ekumenických vztahů. V pátek 7. 

června.  

Vím, že vztahy bývaly napjaté, ostych a jistá podezíravost 

panovaly a mnohde ještě panují. Sám jsem v podobném nastavení 

vyrůstal, ale jednak došlo k mnoha posunům (třeba vzájemné shody 

na tom, co je opravdu spasitelné – totiž víra spoléhající na milost Boží 

v Kristu Ježíši), ale na té osobní rovině jde především o schopnost se 

osobně potkávat. Při „družebné“ postní neděli jsme se po křížové 

cestě sešli v presbyterně nad koláči a kávou. Milé to bylo, přátelské, 

bratrské. A ještě se mi vybavila jedna vzpomínka – a to Jana Šimsy 

na jeho otce Jaroslava a jakýsi jeho dětský zážitek – tehdy pozorovali 

pochod Armáda spásy Prahou a jejich zpěv probuzeneckých písní, 

někteří přihlížející se tomu posmívali, malý Jan z toho sám měl taky 

rozporuplné pocity, ale pak jej jeho otec vzal a vstoupili do proudu 
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pochodujících a najednou to bylo jinak - nehodnotili zvenku, ale byli 

uvnitř. Nebojme se vstupovat do ekumenických vztahů, to může (jako 

mnohde jinde) pomoci překonávat dávná rozdělení, ukazovat, že 

nejsou fatální a jistě obohatit. Vzájemně… 

 

 

 

Večer s Jiřím Schneiderem 

 

V březnu se napodruhé uskutečnil večer s hostem, bývalým 

diplomatem a velvyslancem v Izraeli, současným synodním 

kurátorem Jiřím Schneiderem o situaci na Blízkém východě. Nabitá 

presbyterna naslouchala nejen jeho erudovanosti a osobního pohledu 

ale také jeho obdarování muzikantské, kdy jsme se společně učili dvě 

písně z nového zpěvníku.  

Když jsme pak při biblických hodinách probírali a reflektovali, 

co jsme slyšeli – ozývaly se hlasy, že právě osobní pohled byl velmi 

zajímavý. Já sám jsem byl překvapen, jak je situace zlá a horší než 

byla v době působení přednášejícího v 90tých letech v Izraeli. Jak 

původně samozřejmě v mnohém poznamenaný vztah Izraelců a 

Palestinců (ze strany Izraelců útoky evokují pogromy, které proživali 

a podobně vnímali i útok ze 7. října. A Palestinci vnímají Izraelce zase 

jako další z řady imperialistů, kteří si uzurpují „jejich“ zemi a je 

přehlížejí). Po současném krveprolití se zdá, že možnost žít spolu bere 

stále víc za své. Snad trvá naděje, že by byl možný život alespoň vedle 

sebe – ve dvou státech.  

Kdo jste se na večer nedostali, máte možnost milého hosta 

uslyšet (a uvidět) alespoň prostřednictvím rozhovoru s ním, který vedl 

Petr Hladík v rámci Zastávky na trati, podcástové série na YouTube 

kanálu Pan Kulturák (od 21. dubna).  
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Homosexualita a křesťanská víra, aneb jak 
se žije gayům a lesbám v křesťanské církvi?  

 

čtvrtek 25. dubna 2024 v 17.00 hodin 

Základní umělecká škola, Podpalubí, Bradyových 16, Nové 

Město na Moravě 

 

Impuls k setkání?  

Synod Českobratrské církve evangelické přijal v květnu 2023 

toto usnesení: „Synod ČCE souhlasí s možností požehnání svazků 

osob stejného pohlaví, pokud o to požádají. Synod ČCE vnímá, že 

názory na tuto otázku nejsou v církvi jednotné, podporuje činnost 

„komise pro rozhovor o soužití s LGBTQ lidmi“ a pokračování 

diskuse v církvi o tomto tématu. Synod konstatuje, že žádný kazatel 

není povinen žehnat svazkům osob stejného pohlaví.“ 

Členové Komise pro rozhovor o soužití s LGBTQ lidmi v církvi 

navštěvují sbory a senioráty ČCE a ve vzájemném rozhovoru se 

dotýkají tématu, o němž se v církvi v minulosti nemluvilo, i když lidé 

s homosexuální orientací v církvi a společnosti jsou, vždy byli, církev 

tvořili a tvoří.  

Otázek je mnoho: Jak se jim v neustálém skrývaní své identity 

žilo a žije? Jak rozumíme biblickým textům, které homosexualitu 

odmítají? Jak budeme jednat, když nám naše dítě, vnuk, vnučka 

oznámí, že je gay či lesba? Platí Boží požehnání i jim? Platí i 

trvalému, celoživotnímu vztahu dvou lidí stejného pohlaví?  

Setkání připravujeme jako otevřený, ohleduplný rozhovor. 

Druhému naslouchat může být víc, než ho přesvědčovat o správnosti 

svého názoru.  

Budeme rádi, když toto setkání vytvoří dostatek prostoru k tomu, 

abychom spolu žili v lásce v jedné Kristově církvi.  

 

Účast dosud přislíbili tito členové komise:  

Petr Pivoňka, evangelický farář v Brandýse na Labem, předseda 

komise 

Simona Kopecká, členka synodní rady ČCE, výpomocná 

kazatelka, Opava 
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Alžběta Slámová, studentka medicíny, Brno-Židenice 

Janina Zemanová, psycholožka se zaměřením na práci s dětmi a 

dospívajícími, rodinnou terapii a náhradní rodinnou péči. Kurátorka 

Farního sboru ČCE ve Zlíně. 

Josef Hurta, evangelický farář ve Stříteži nad Bečvou 

Stanislav Kostiha, římský katolík, překladatel a korektor, 

Všenory 

Zdeněk Turek, výpomocný kazatel ČCE, výpravčí, herec, člen 

výboru společenství Logos, Chomutov  

Mikuláš Vymětal, farář evangelické církve pro menšiny 

Rozhovor moderuje Daniel Ženatý, farář v Novém Městě na 

Moravě a člen komise 

Zve staršovstvo Farního sboru ČCE v Novém Městě na Moravě 

Ondřej Ruml farář, Petr Hladík kurátor 
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i letos pořádá  
pro děti prvního 

stupně ZŠ 
 

 

5. - 9. srpna 2024 
 
 

Místo: presbyterna a 
park u evangelického 
kostela v NMnM 
VEDENÍ TÁBORA: 
Debora a Ondřej 
Rumlovi  
STRAVOVÁNÍ: 3x 
denně (2 svačiny a 

oběd) 
 
PROGRAM 8.30-16.30 je připraven s ohledem na věk a 
zdatnost dětí 
 
CENA: 1500,- Kč za dítě. Platba hotově či převodem z účtu. 
Údaje k platbě obdržíte s potvrzením o přijetí přihlášky a 
podrobnými informacemi do 22. července. 
 
PŘIHLÁŠKY: písemně na e-mail: nmnm@evangnet.cz, 
případně osobně Křenkova 151 (evangelická fara) 
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Přihláška na letní příměstský tábor: 

Příjmení a jméno dítěte: 

.......................................................…………...….............… 

Datum narození:……………………..     

Adresa: .............................................… 

E-mail rodiče:…………………………….  

Telefon rodiče: …………………………………….. 

Jména rodičů: 

………………………………………………………………………

………………… 

 

Podpis rodiče: 

.....................….................…………………………………………… 

 

 

 
___________________________________________________________________

Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Do příspěvků není obsahově zasahováno. 

Názory autorů příspěvků nejsou vždy totožné s názory redakce nebo Farního sboru 

ČCE v Novém Město na Moravě. Za obsah jednotlivých příspěvků odpovídají 

jejich autoři. 
 

 

 

©Zprávy a ohlasy 

Měsíčník novoměstského sboru ČCE 

Pro vnitřní potřebu vydává:  

Farní sbor Českobratrské církve evangelické 

Křenkova 151 

592 31 Nové Město na Moravě  

tel. 566 616 244, IČ 43378854 

e-mail: nmnm@evangnet.cz  

Číslo sborového účtu: 253070437/0600 

K tisku připravil Slávek Žilka – e-mail: slavek.zilka@atlas.cz 

mailto:slavek.zilka@atlas.cz

